

中国健康心理学杂志 2011 年第 19 卷第 5 期

目 次

精神卫生研究

- 抑郁症躯体疼痛症状与述情障碍的研究 唐洁 欧红霞 杜颖莹等(513)
艾司西酞普兰与氟西汀治疗脑卒中后抑郁的对照研究 邹显巍 (516)
抑郁症的认知功能和生活事件对照研究 梁毅平 杨红 (518)
社会心理干预护理对酒依赖患者疗效的对照研究 职晓燕 王传升 王丹等(520)
艾司西酞普兰联合喹硫平治疗难治性抑郁症疗效观察 陈思宇 (522)
精神分裂症患者伴发脑卒中偏瘫的早期康复护理 尹焕新 孙德生 孙红霞等(524)
离异女性精神分裂症患者母亲心理状况调查与干预 张富松 张秀丽 (526)
抑郁症患者康复期心理干预的对照分析 魏玉莲 李云贤 (527)
精神分裂症患者停药原因分析及健康教育 韩淑芬 李淑芬 李丽等(529)
帕利哌酮治疗精神分裂症 NOISE 变化研究 王立娟 刘忠 杨建英 (531)
健康教育路径在酒依赖厌恶治疗中的对照研究 韩淑芬 刘立军 韩冬梅等(534)

心身医学研究

- 心理干预对冠心病合并抑郁患者的血管内皮功能的影响 黄宇玲 朱小荷 (536)
产后抑郁症的护理 李淑华 (538)
胰岛素治疗 2 型糖尿病抑郁情绪与性激素水平的相关性研究 吴大方 李洁 刘晓宇等(540)
糖尿病脑病患者认知功能障碍的神经电生理学研究 刘会锋 商淑梅 张树全等(542)
产后抑郁症的心理因素分析及预防对策研究 王爱华 刘丽 王蕊 (546)

职业群体心理研究

- 护士对精神科突发事件应急知识掌握情况的调查分析 张少军 闻会英 王龙 (532)
井下矿工主观幸福感与社会支持之间的关系 吴丽娜 张鹤 王鹤龄等(544)
福建省监狱服刑人员焦虑情绪的调查分析研究 曾天德 冷静 赖国才 (548)
唐山居民对城市建设的满意度与主观幸福感的相关性研究 徐敏 刘瑞瑞 杨慧等(551)
飞行员心理健康与工作压力和应对方式的相关分析 张婷 关幕贞 汤婕等(554)
灾区中小学教师应对方式职业倦怠的关系研究 周宏 李旭 邵昌玉等(556)
精神科三班倒护士与非三班倒护士生活质量比较研究 李占敏 卢春爱 董爱英等(559)
高校教师工作压力与职业倦怠的相关研究 崔向军 马洋纳 朱小荷 (561)
失能老人主要居家照顾者的照顾评价、社会支持与心理健康的关系 张瞳 赵富才 (563)

儿童少年心理研究

- 留守初中生心理健康状况与应对方式的关系研究 杨阳 何成森 马南正等(565)
中职生父母教养方式与应对方式的相关研究 高英楠 彭焱 (568)
高三学生社会适应能力的影响因素及其关系分析 张和云 赵欢欢 杨文娇 (570)
地震后青少年焦虑的特征及影响因素研究 郑裕鸿 柳武妹 崔苗苗等(573)
感觉统合训练对多动症儿童的行为及智力的疗效研究 许晶莹 刘新民 (576)
艾滋孤儿一般自我效能感和自尊特点 高涛 高博 赵俊峰 (578)

大学生与研究生心理研究

- 医学院大学生烦恼与羞怯的关系研究 李然 肖海雁 王伟等(581)
研究生人格特征、社会支持与人际信任的关系 杨菲菲 黄欣 (584)
实习护生的心理健康与人格调查研究 卢雁 杨渝腾 刘伟志等(586)
生活事件、应对方式与大学生网络成瘾的关系 陈亮亮 葛韬 郑爱明 (588)
高职生气质类型,父母教养方式与社交能力的关系研究 段润芳 郭巍伟 梁执群 (591)

(下转第 640 页)

用,以剂量比较,等量内啡肽的功效强于吗啡200倍。人在进行较长时间的有氧运动时,体内内啡肽能保持在较高的水平。心理学家认为:有氧运动是治疗心理疾病的有效方法之一,原因就在于内啡肽能缓解精神疾病的某些症状,是最好的生理镇静剂^[10]。同时体育运动还能提高人的创造力;对改善睡眠也大有帮助。

5 小结

高校体育在增强学生机体健康的同时也具有调节学生心理健康的重要作用。为此高校体育应明确体育的多功能作用,注重体育教育的发展与改革。体育教师要在体育锻炼中注重对学生心理素质培养,掌握一定的心理学知识和心理辅导技巧,要以高度的责任心,培养学生心理健康的意识。

6 参考文献

- [1]常乃军.大学体育教程[M].北京:高等教育出版社,2002:22-28
- [2]张顺星,张红英.大学生心理健康问题的特征及对策[J].中国临床康复,2006,34(10):153-155
- [3]刘玉兰.论高校体育对大学生心理健康教育影响的促进作用[J].

北京体育大学学报,2003,26(11):121-122

- [4]潘书波.师范专业大学生心理健康状况教育影响作用探讨[J].体育与科学,2002,23(1):70-71
- [5]刘圣广,刘汀.浅谈体育锻炼对抑郁症的预防和治疗[J].北京体育大学学报,2003,26(11):146-147
- [6]关朝辉,梁大宇.健身运动与心理训练的关系[J].天津体育学院学报,2003,18(1):24-26
- [7]张凯.体育锻炼对大学生心理健康的良好影响[J].云南财贸学院学报,2004,20(6):221-223
- [8]刘永峰.太极拳对大学生心理健康的影响[J].武汉体育学院学报,2000,42(6):108-109
- [9]彭军武.浅谈体育锻炼对大学生心理健康的影响[J].体育函授,1994,10(3-4):251-252
- [10]刘纪清.实用运动处方[M].哈尔滨:黑龙江科学技术出版社,1993:69-78

(收稿时间:2010-12-20)

中国健康心理学杂志 2011年第19卷第5期

目 次

(上接封2)

高师生人际信任与人格特质的相关研究	姚翠荣	郭成	(594)
父母教养方式对师范生心理健康的调节效应	李琼	毕重增	(596)
失恋对大学生恋爱态度和心理健康的影响	王希华	张瑞	(598)
唐山市大学生自尊与主观幸福感的相关研究	肖溪	周亚青	王珊等(601)
绘画艺术疗法促进大学生心理健康发展的实验研究	曹运华	牛振海	(603)
大学生课堂做其他作业现象分析	鲁娟	崔乔礼	李健(605)
心理专业学生防御机制的调查研究	晏丽	陈昕	王晓一(607)
团体沙盘游戏在解决医科院校学生寝室问题中的应用	唐军栋	高路杨	王育飞等(609)
大学生网络成瘾与拒网自我效能的关系研究	王雪琪	陈新	左飞虎(611)
军医大学生对教员和课程满意情况的调查	鲁娟	崔乔礼	李健(614)
在《医学心理学》教学中应用案例教学法的实验性研究	张殿君	王俊刚	冯修猛等(616)
中国古典音乐诱发情绪的生理活动研究	刘贤敏	刘昌	(618)
班级团体辅导改善高职学生人际交往困难的研究	王放		(620)
心理评估			
大学生心理和谐量表的编制	吴九君	郑日昌	(622)
大学生择业效能感量表的编制	吕晓萍	张玉	(624)
综述与讲座			
国外儿童青少年精神分裂症治疗研究进展	李淑芬	李素水	王克强等(626)
青少年抑郁及其相关影响因素研究	苏朝霞	康妍	李建明(629)
国内贫困大学生心理健康问题研究	徐彬	文迪	朱占占(632)
关于《内经》中的医学心理学思想	刘敏	余海林	(634)
精神分裂症和细胞因子关联性的研究进展	李树义	马志红	董雪松(637)
高校体育对大学生心理健康的影响	尹辉	罗玲	(638)

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Volume 19 Number 5 May 2011

Alexithymia and Its Affective Factors in Depression Patients with Pain.	Tang Jie,Ou Hongxia,Du Yinying,et al(513)
Controlled Study of Escitalopram and Fluoxetine in the Treatment of Post-stroke Depression.	Zou Xianwei(516)
Control Study of Life Event and Cognitive Function in Depressed Patients.	Liang Yiping,Yang Hong(518)
Control Study of the Effect on Social Psychological Intervention in Patients with Alcohol Dependence.Zhi Xiaoyan,Wang Chuansheng,Wang Dan,et al(520)
Observation of Escitalopram Combined with Risperidone in the Treatment of Treatment Resistant Depression.Chen Siyu(522)
Early Rehabilitation Nursing on Schizophrenia Patients with Cerebral Apoplexy Hemiplegia.Yin Huanxin, Sun Desheng, Sun Hongxia,et al(524)
Investigation and Intervention of Mothers' Psychology Condition of Female Divorce Schizophrenia Patients.Zhang Fusong, Zhang Xiuli(526)
Psychological Intervention for Patients with Depression during Rehabilitation.Wei Yulian, Li Yunxian(527)
Cause Analysis and Health Education of Schizophrenia Patients Stopping Drug.Han Shufen, Li Shufen, Li Li,et al(529)
Study on Noise for the Patient with Schizophrenia Treated by Paliperidone.Wang Lijuan, Liu Zhong, Yang Jianying(531)
Investigation and Analysis on Mastering the Emergency Knowledge of Unexpected Events in Psychiatric Department by Nursing Students.Zhang Shaojun, Wen Huiying, Wang Long(532)
Contrast Study on Health Education Path in Alcohol Dependence Disgust Treatment.Han Shufen, Liu Lijun, Han Dongmei, et al(534)
Effect of Mental Intervention on Endothelial Function of Patients with Coronary Heart Disease Accompanied by Depression.Huang Yuling, Zhu Xiaotong(536)
Nursing Prevention of Postpartum Depression.Li Shuhua(538)
Effect of Sex Hormones Levels in Insulin Treatment on Depression of Diabetic Patients.Wu Dafang,Li Jie,Liu Xiaoyu,et al(540)
Study on Event-related Potential in Cognitive Impairment Patients with Diabetes Encephalopathy.Liu Huifeng, Shang Shumei, Zhang Shuquan, et al(542)
Relationship between Subjective Well-being and Social Support in Underground Coal Miners.Wu Lina, Zhang He, Wang Heling, et al(544)
Psychological Factor Analysis and Preventing Countermeasures Study of Postpartum Depression.Wang Aihua, Liu Li, Wang Rui(546)
Investigation on Anxiety of Prisoners in Fujian Province.Zeng Tiande, Leng Jing,Lai Guocai(548)
Relationship between People's Degree of Satisfaction with the City Construction of Tangshan and Their Subjective Well-being.Xu Min,Liu Ruirui,Yang Hui,et al(551)
Correlation between Mental Health, Working Pressure and Coping Style of Pilots.Zhang Ting, Guan Muzhen,Tang Jie,et al(554)
Relationship between Coping Style and Professional Burnout among Primary and Middle School Teachers in Earthquake Disaster Areas.Zhou Hong, Li Xu, Shao Changyu, et al(556)
Comparative Study on Quality of Life between Three Shifts of Nurses and Non-three Shifts Nurses in Psychiatry.Li Zhanmin,Lu Chunai,Dong Aiying,et al(559)
Relationship between Job Stress and Professional Burnout of University Teachers.Cui Xiangjun, Ma Yangna, Zhu Xiaotong(561)
Study on Caregiving Appraisal, Social Support, and Mental Health of Main Home Caregivers for the Disabled Aged.Zhang Tong, Zhao Fucai(563)
Relation between Mental Health and Coping Style in Left-behind Junior High School Students.Yang Yang,He Chengsen,Ma Nanzheng,et al(565)
Study on the Relationship between Parental Rearing Patterns and Coping Style in Secondary Vocational School Students.Gao Yingnan,Peng Yan(568)
Study on Influential Factors and Their Relations of the Senior Three Students' Social Adaptation Abilities.Zhang Heyun,Zhao Huanhuan,Yang Wenjiao(570)
Study on Symptoms and Correlates of Anxiety Disorder among Adolescents after Earthquake.Zheng Yuhong, Liu Wumei, Cui Miaomiao,et al(573)
Effects of Sensory Integration Training on the Behaviors and Intelligence in Children with ADHD.Xu Jingying, Liu Xinmin(576)
Traits of Self-efficacy and Self-esteem of AIDS Orphans.Gao Tao, Gao Bo,Zhao Junfeng(578)
Study on Relationship between Worry and Shyness of Medical Students in University.Li Ran, Xiao Haiyan, Wang Wei, et al(581)
Relationships among Personality Types, Social Support, and Interpersonal Trust in Postgraduates.Yang Feifei,Huang Xin(584)

- Survey on Mental Health and Personality of Nursing Undergraduates during Clinical Training. Lu Yan, Yang Yuteng, Liu Weizhi, et al(586)
- Relationship between Life Events and Coping Styles on IAD in College Students. Chen Liangliang, Ge Taotao, Zheng Aiming(588)
- Relationships among Temperaments, Parenting Style and Social Skills of Vocational College Students. Duan Runfang, Guo Weiwei, Liang Zhiqun(591)
- Relationship between Interpersonal Trust and Personality Characteristic of Normal College Students. Yao Cuirong, Guo Cheng(594)
- Moderating Effects of Parental Rearing Styles on the Normal School Students' Mental Health. Li Qiong, Bi Chongzeng(596)
- Affection of Broken-up on College Students' Love Attitude and Psychological Health. Wang Xihua, Zhang Rui(598)
- Relationship between Self-esteem and Subjective Well-being in Tangshan University Students. Xiao Xi, Zhou Yaqing, Wang Shan, et al(601)
- Experimental Study on the Influence of Art Therapy on the Development of Mental Health in College Students. Cao Yunhua, Niu Zhenhai(603)
- Phenomenon Analysis of Undergraduates' Doing Other Schoolwork in Classroom. Lu Juan, Cui Qiaoli, Li Jian(605)
- Study on Psychological Defense Styles of Majoring in Psychology. Yan Li, Chen Xin, Wang Xiaoyi(607)
- Study on Sandplay Therapy in Solving the Dormitory Problem of the Students in Medical College. Tang Jundong, Gao Luyang, Wang Yufei, et al(609)
- Study on the relationship between Internet Addiction and Refusing Internet Self-efficacy among College Student. Wang Xueqi, Chen Xin, Zuo Feihu(611)
- Satisfaction Survey on Teachers and Courses of Military Medical Undergraduates. Lu Juan, Cui Qiaoli, Li Jian(614)
- Experimental Research on Application of Case Study Method in Teaching Medical Psychology. Zhang Dianjun, Wang Jungang, Feng Xiumeng, et al(616)
- Research on Physiological Campaign of Chinese Classical Music Bringing out Emotion. Liu Xianmin, Liu Chang(618)
- Research on Class Group Counseling Improving Interpersonal Interaction for College Students. Wang Fang(620)
- Development of the Undergraduate Psychological Harmony Questionnaire. Wu JiuJun, Zheng Richang(622)
- Development of Job Search Self-efficacy Scales for Undergraduates. Lv Xiaoping, Zhang Yu(624)
- Foreign Treatment Development about Children and Youth Schizophrenia. Li Shufen, Li Sushui, Wang Keqiang, et al(626)
- Study on Adolescent Depression and the Relevant Risk Factors. Su Zhaoxia, Kang Yan, Li Jianming(629)
- Study on Poverty College Students' Mental Health. Xu Bin, Wen Di, Zhu Zhanzhan(632)
- Thought of Medical Psychology in Beijing. Liu Min, Yu Hailin(634)
- Research on the Relationship between Schizophrenia and Cytokine. Li Shuyi, Ma Zhihong, Dong Xuesong(637)
- Effect of the University Sports Education on the Psychological Health of the University Student. Yin Hui, Luo Ling(638)

中国健康心理学杂志

(月刊) 1993年创刊 第19卷 第5期

2011年5月15日出版

主 管:中国科学技术协会
主 办:中国心理卫生协会
编 辑 出 版:《中国健康心理学杂志》编委会
(北京德外安康胡同5号 邮编:100088)
(河北省唐山市建设南路57号 邮编:063000)
电 话:0315-3726590

E-mail : jkxl@chinajournal.net.cn

<http://jkxl.chinajournal.net.cn/>

[/www.ncmc.edu.cn](http://www.ncmc.edu.cn)

编委会主任:郭念峰 马辛

主 编:崔以泰 袁聚祥 执行主编:李建明

编辑部主任:李建明

责任编辑:白洁 李薇 英文编辑:白洁

印 刷:河北联合大学印刷厂

国 内 发 行:河 北 省 唐 山 市 邮 政 局

邮发代号:18-285 (全国各地邮局订阅)

国 外 发 行:中国 国际图书贸易总公司(北京:399信箱)

国 外 发 行 代 号:M8256

中 国 标 准 连 续 出 版 物 号: ISSN 1005-1252

CN 11-5257/R

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Bimonthly Established 1993

Volume 19 Number 5 May 2011

Responsible Institution: Chinese Association of Science and Technology

Sponsor: China Association for Mental Health

Editing & Publishing: Editorial Board of China Journal of Health Psychology

(5 Ankang Lane, Dewai, Beijing 100088, China)

E-mail : jkxl@chinajournal.net.cn

<http://jkxl.chinajournal.net.cn/>

Director of Editorial Board: Guo Nianfeng Ma Xin

Editor-in-Chief: Cui Yitai Yuan Juxiang

Managing Director: Li Jianming

Executive Editor: Bai Jie Li Wei

English Editor: Bai Jie

Printing: Printing House of Hebei United University

Domestic Distributor: China Local Post Office

Code No.: 18-285

Overseas Distributor: China International Book Trading Corporation (P.O Box 399 of Beijing)

Code No.: M8256

CSSN: ISSN 1005-1252 CN 11-5257/R

国内定价:12.00元/期 全年 144.00元

Price: ¥12 for each issue; ¥144 for a year